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پي�ش زيس�تگاه 
پرندگان مهاجر در 
فريدونكنار با وجود 44 آب بندان از جاذبه هاي 
گردشگري در اين شهر به شمار مي رفت. اين 
شهرستان در استان مازندران و برروي جلگه 
پست و ساحلي جنوب درياي خزر قرار گرفته 
است. فريدونكنار به واسطه قرارگيري در مسير 
شاهراه شرق به غرب و بالعكس استان مازندران 
و واقع ش�دن در يكي از بهترين نقاط ساحلي 
دري�اي خ�زر ب�وده و از موقعي�ت مناس�ب 
جغرافيايي براي توسعه برخوردار است. اما به 
مرور آب بندان ها يكي پس از ديگر خشكيدند 
و به علت بي توجهي به آنها نه تنها تلاشي براي 
احياي آنها نش�د، بلكه به معظلي براي منطقه 
تبديل شدند. حالا از فريدونكنار خبر مي رسد 
آب بندان بزرگ بيش�ه محله اين شهرستان 

تبديل به زباله داني شده است. 

 روستاي بيشه محله يا ويش محله يكي از بهترين و 
زيبا ترين روستاهاي شهرستان بندري فريدونكنار 
است كه در طول سال گردش��گران زيادي از آن 
ديدن مي كنند و يكي از روستاهاي نمونه منطقه 

به شمار مي رود. 
تا همي��ن اواخر بيش��ه محله داراي دش��ت هاي 
حاصلخيز و آب بندان و شاليزارهاي سبز با درختان 
زيبا بود و به غير از سقاخانه قديمي روستا كه هر 
س��اله ميزبان دوس��تداران اهل بيت به خصوص 
جوانان پيرو مكت��ب ابوالفضل العباس بوده و اين 
ارادت را با افتخار به دوش مي كشد، آب بندانش 
هم ميزبان پرندگان��ي بود كه س��مبل آزادي و 
زيبايي و طبيعت بكر آن بود. اما حالا نه تنها اثري 
از آن آب بندان نمانده بلكه حتي نمي شود از چند 

صد متري آن هم عبور كرد. چون به جاي پرندگان 
زيبا، آب بندان به زباله دان تبديل شده است. 

 طرح ها در صف اجرا
نه فقط بيشه محله كه كل شهرستان فريدونكنار 
دچار چالشي به نام حذف محيط زيست و منابع 
طبيعي ش��ده اس��ت.  در همين رابطه فرماندار 
فريدونكن��ار ب��ا تأييد اينك��ه آب بن��دان بزرگ 
بيشه محله اين شهرس��تان تبديل به زباله داني 
شده است، مي گويد: »يكي از مهم ترين وظايف 
ما به لحاظ انساني و اداري، حفظ منابع طبيعي 
و اتفاق هايي است كه در پيرامون محيط زيست 
در جريان اس��ت و موجب مخاطراتي مي ش��ود. 
سودانگاري جوامع بش��ري به سمتي رفته كه از 
اراضي ساحلي براي منافع خود استفاده مي كنند 
اما بايد طرح هايي ارائه شود كه ضمن حفظ حريم 

دريا به سيماي بصري كمك كند.«

محمدمهدي نصيري كناري با اشاره به اينكه به 
عنوان مثال جنگل اسبوكلا اگر مديريت و تبديل 
به بوستان نشود، مش��كلاتي به وجود مي آيد كه 
در نهايت آن را از دس��ت مي دهيم، خاطرنشان 
مي كند: »جنگل باريكرود فريدونكنار از امكانات 
بس��يار خوب طبيعي برخوردار است و بايد از آن 

نهايت بهره برداري صورت گيرد.«
وي همچني��ن با بي��ان اينكه آب بن��دان بزرگ 
بيش��ه محله يك ميراث و منبع بس��يار مهمي 
است كه در حال حاضر تبديل به زباله داني شده 
و جاي افسوس دارد، مي گويد: »طرح ارائه شده 
گردشگري در ساحل بايد مورد ارزيابي مسئولان 

مربوطه قرار بگيرد.«
 منابع طبيعي براي دولت نيست!

متأسفانه با اينكه تخريب محيط زيست با سرعت 
سرسام آوري در حركت است اما از صحبت هاي 

مس��ئولان به خوبي مي توان متوجه ش��د كه نه 
تنها هيچ قدمي براي محافظت از آن برنمي دارند 
بلكه اصلًا برنامه اي ندارند كه بخواهند به اجرا در 
آورند و هنوز منتظر طرح هايي نشسته اند كه ارائه 
شود و مورد بررسي قرار گيرد و اگر تأييد شد، تازه 

حركتي صورت گيرد. 
فرماندار فريدونكنار هم از اين قاعده مس��تثني 
نيس��ت و با اش��اره به اينكه ط��رح خردمندانه و 
آينده نگرانه با تأكيد بر حفاظت از منابع طبيعي در 
اولويت هستند، مي گويد: »در طرح ها بايد نسبت 
به نابودي منابع طبيعي نگران ب��ود و اين امر در 

فريدونكنار به طور جدي پيگيري مي شود!«
ش��هردار فريدونكنار ني��ز با بيان اينك��ه يكي از 
اشتباهات تاريخي اين بوده كه مي پنداريم منابع 
طبيعي براي دولت اس��ت، مي گوي��د: »اين امر 
اشتباه است چراكه مردم خود بهترين حافظان 
منابع هستند و براي حفظ منابع ملي و طبيعي 

بايد مشاركت مردم را در نظر بگيريم.«
حميد بخش��ي با اش��اره ب��ه اينكه در بابلس��ر و 
فريدونكن��ار هيچ گونه مزايده اي را در س��واحل 
جنگلي و ساحلي انجام نمي دهيم، ادامه مي دهد: 
»هيچ طرحي به غير از تفريحي و توريستي براي 
حفظ محيط زيس��ت در س��احل وجود ندارد و 
جنگل هاي جلگه اي بايد به ش��يوه هاي مختلف 

حفظ شود.«
البته مس��ئولان فريدونكار مدعي اند كه اجراي 
طرح پياده راه س��احلي و جابه جايي ملك مركز 
تحقيقات از جنب پل ميلاد به كنار بندر، اجراي 
ط��رح گردش��گري جنگل ه��اي با رويك��رود و 
احياي آب بندان هاي مشترك روستاهاي بزرگ 
بيشه محله و شيرمحله از جمله موضوعات مهم 
اين منطقه اس��ت. اما كي و چه وقت قرار اس��ت 

اجرايي شوند، خدا مي داند و بس.

 آذربايجان ش�رقي: مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و 
گردشگري آذربايجان شرقي از برگزاري آيين بزرگداشت روز مشروطه 
همزمان با س��الروز صدور فرمان مش��روطيت، يك ش��نبه 14 مرداد 
س��ال جاري در خانه مش��روطه خبر داد.  »مرتضي آبدار« با اعلام اين 
خبر افزود: برگزاري آيين بزرگداش��ت مش��روطه همزمان با يكصد و 
دوازدهمين سالروز صدور فرمان مشروطه دوباره فرصتي فراهم آورده 
تا ياد و خاطره دلاوران تاريخ ساز اين خطه قهرمان را زنده نگه داريم. 

 خراس�ان جنوبي: فصل دوم عمليات مرمتي خان��ه ميرزا احمد 
بيك خليلي در سال 97 پايان يافت.  علي صالحي مسئول نمايندگي 
شهرستان خوسف ضمن بيان اين مطلب افزود: كار مرمت خانه ميرزا 
احمد بيك خليلي كه شامل لايه برداري و اجراي كاه گل نماي ورودي 
و برج نگهباني و همچنين اجراي سقف تخريب شده و مرمت بادگير ها 
مي ش��ود در مدت دو ماه با اعتباري بالغ بر 100 ميليون ريال به پايان 
رسيد.  به گفته وي، اين خانه ماندگار، متعلق به دوره صفويه است و به 
شماره 3470 در فهرست آثار ملي ثبت شده و هم اكنون توسط مالك 
به عنوان موزه دفاع مقدس احيا ش��ده اس��ت و تحت حفاظت ميراث 

فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري است. 
  البرز: سرپرست سازمان سيما، منظر و فضاي سبز شهري شهرداري 
كرج گفت: با هدف صرفه جويي و مديريت مصرف آب؛ سيستم آبياري 
و آبرساني عرصه ها و فضاي سبز شهري ارتقا يافت و اكنون بخش قابل 
توجهي از اراضي جنگل كاري و درخت كاري هاي شهر مجهز به سيستم 
آبياري قطره اي ش��ده اند.  پيمان بضاعتي پور با اشاره به اينكه اهميت 
فضاي سبز شهري كمتر از كشاورزي نيست، افزود: به دليل تغييرات 
اقليمي - بارشي ناگزير به تغيير مديريت در فضاي سبز شهري هستيم 
بر همين اس��اس با توجه به بروز بحران آب و كمب��ود منابع آبي، بايد 
تمهيدي براي جلوگيري از مصرف بي رويه آب و صرفه جويي در اين مهم 
براي آبياري درختان و فضاي سبز شهري انديشيده مي شد كه يكي از 

بهترين گزينه ها استفاده از سيستم آبياري تحت فشار است. 

نياز اف��راد نيازمند جامعه به خدم��ات درماني از 
جمله دلايلي بود كه موجب شد تا با توصيه مقام 
معظم رهبري، مجمع خيرين س��لامت با هدف 
ساماندهی كمك های مردمی در حوزه بهداشت 

و درمان در سال 85 راه اندازي شود.
در اين مدت بسياري از خيران از جمله پزشكان 
و متخصص��ان درمان��ي در اين زمينه پيش��قدم 
شده و توانس��تند خدمات قابل توجه و خوبي را 
به محرومان در تمامي  اس��تان هاي كش��ور ارائه 
دهند به طوري كه مجمع خيرين سلامت با 270 
شعبه و بيش از 7 هزار خير تاكنون بيش از 6 هزار 
ميليارد توم��ان در حوزه های مختل��ف درمانی، 
بهداشتی، تأمين تجهيزات و نيازهای بيمارستانی 

از كمك های مردمی هزينه كرده است .
 اه�داف مجم�ع خيري�ن س�امت در 

استان هاي کشور
كمك به نيازمندان در رابطه با تأمين هزينه اعمال 
جراحي، ويزيت پزش��ك و تأمين دارو، كمك به 
بيماران صعب العلاج، سرطاني، نيازمند پيوند و... 
جهت تأمين تجهيزات و امكانات درماني، كمك 
به بيماري هاي خ��اص و نادر مانند تالاس��مي، 

هموفيل��ي، ام اس، گوش��ه،  دوش��ن و ...، كمك 
به تأمي��ن تجهي��زات و پروتزه��اي لازم جهت 
جراحي هاي بيماران معلول و رفع نواقص حركتي 
آنان، كمك به تمامي  نيازمنداني كه توانايي تأمين 
مخارج درماني خود را ندارند، همياري در احداث، 
تكميل، ترميم و تجهيز مراكز بهداشتي و درماني 
استان به ويژه در مناطق محروم، ارتباط و تعامل 
با خيريه ها و س��ازمان هاي بين المللي در زمينه 
سلامت، تقويت و توس��عه برنامه هاي مددكاري 
به منظور حمايت از اقشار آسيب پذير و كم درآمد 
جامعه، تلاش در جهت هماهنگي و وحدت رويه 
فعاليت هاي مؤسس��ات خيريه در حوزه سلامت 
از جمله اهداف مجمع خيرين س��لامت به شمار 
مي رود كه در اين س��ال ها به خوبي انجام گرفته 
و توانس��ته به موفقيت هاي خوبي در اين زمينه 

برسد.
دبير كل مجمع خيرين س��لامت كشور با تأييد 
اين خدمات مي گويد: »در حال حاضر 76 مجمع 
خيرين سلامت در كش��ور در جذب كمك های 
خيرين فعاليت دارند و در همه اس��تان ها علاوه 
ب��ر ش��وراهای خيرين س��لامت، س��ازمان های 

مردم نهاد )س��من ها( نيز در حوزه های مختلف 
كمك می كنند.«

دكتر حس��ينعلی ش��هرياری مي افزاي��د: »ارائه 
اين خدم��ات در كنار اف��راد خيري ك��ه در اين 
زمينه پيش��قدم هس��تند سبب ش��ده تا در اين 
مدت خدمات بس��ياري به نيازمندان ارائه شود و 

موجبات رضايت آنها فراهم شود.«
 افزايش ۱۰۰۰ ميليارد توماني سرانه  درماني  

افراد نيازمند 
خدمات رس��اني خوب و رضايت ب��الا از خدمات 
پزش��كي و درماني كه به نيازمندان استان ها در 
طول س��ال هاي اخير ارائه ش��د از جمله دلايلي 
ش��د تا اين خدمات با كيفيت بالاتري و در حد و 
اندازه اي بيشتر براي س��ال جاري در نظر گرفته 
ش��ود. قائم مقام مجمع خيرين سلامت كشور با 
تأييد اين موضوع در خصوص ميزان سرانه درماني 
كه براي امسال در نظر گرفته شده است مي گويد: 
»برای س��ال جاری برنامه ريزی 1000 ميليارد 
تومانی برای افزايش سرانه های بهداشتی در كشور 
شده كه بر اساس توانمندی های مديران و اعضای 

هيئت مديره استان ها   در سال 97 تحقق  يابد.«

سيدعباس پورهاشمی با اش��اره به اينكه نيازها 
در حوزه بهداش��ت و درمان زياد است و دولت به 
تنهايی نمی تواند تمامی مش��كلات اين بخش را 
برطرف كند، مي افزايد: »مجمع خيرين سلامت 
تاكنون بيش از 6 هزار ميليارد تومان در حوزه های 
مختلف درمانی، بهداش��تی، تأمين تجهيزات و 
نيازهای بيمارستانی از كمك های مردمی هزينه 

كرده است.«
آمارها نش��ان مي دهد در ح��ال حاضر 270 
شعبه مجمع خيرين سلامت در كشور وجود 
دارد و بيش از 7 هزار خير در حوزه س��لامت 
كشور فعاليت مي كنند به طوري كه اين مهم 
موجب شده تا با كمك خيرين سلامت بيش 
از 5 هزار واحد درمانی و خدماتی در كش��ور 
بازس��ازی ش��ود و در حال خدمت رسانی به 

مردم هستند.
 کمك ۵۰ ميليارد ريالي به عرصه سامت 
با وجود گذشت نزديك به دو دهه از فعاليت مجمع 
خيرين سلامت كشور آمارها نشان مي دهد در اين 
مدت اين افراد چه از لحاظ كمك هاي نقدي و چه 
از لحاظ خدمات پزش��كي و دارويي و مسائلي از 
اين قبيل خدمات قابل توجه��ي را در اين زمينه 

ارائه كرده اند .
دبير كل مجمع خيرين س��لامت كش��ور در اين 
خصوص  مي گويد: »خيرين سلامت در سال 95 
در نقاط مختلف كشور بيش از 50 هزار ميليارد 
ريال برای بهبود زيرس��اخت های حوزه سلامت 
در اس��تان های 31 گانه به ويژه مناطق محروم و 

كم برخوردار كمك كرده اند.«
شهرياري مي افزايد: »اين در حالي است كه سال 
96 ميزان كمك نيكوكاران سلامت برای بهبود 
بيماران 10 هزار ميليارد ريال افزايش داشت كه 
اين مهم نشانه ميزان افزايش علاقه مندي خيران  

به كمك به اين سازمان است.«
با وجود اينكه خيران در اين س��ال ها كمك هاي 
بسياري براي درمان نيازمندان انجام داده اند اما با 
واگذاری واحدهای بهداشتی به بخش خصوصی 
هزينه های م��ردم افزايش يافته ك��ه اين مهم بر 
خدمت رس��اني مجمع خيرين س��لامت كشور 
تأثير بسياري گذاش��ته كه جا دارد براي حل آن 

چاره انديشي كرد.

نماينده مردم زابل در مجلس 
در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

تشكيل كارگروه مشترك ايران و افغانستان
براي تأمين حق آبه هامون

حق آبه ايران از رودخانه هيرمن��د باز هم تأمين نش��د. حق آبه اي كه 
بر اس��اس قراردادي كه بين ايران و افغانس��تان در سال 1350 بسته 
شده، اين كشور را موظف به اختصاص 826 ميليون متر مكعب آب در 
طول بازده زماني مشخصي در هر سال كرده است. با اين حال طي دو 
دهه اخير افغانس��تان به اين عهد خود وفا نكرده و منجر به وارد شدن 
خسارت هاي بسياري به سيستاني ها شده است. همين سال جاري بيش 
از 700 ميليارد تومان به كشاورزي استان خسارت وارده شده است. از 
همين رو خبرهايي در خصوص پيگيري مس��ئولان در راستاي تأمين 
حق آبه هامون از هيرمند به گوش مي رسد كه نحوه چگونگي انجام آن 
را احمدعلي كيخا نماينده مردم زابل در مجلس ش��وراي اسلامي، در 

گفت وگو با »جوان« توضيح مي دهد:

تأمين آب هامون از هيرمند تا چه حد براي ايران اهميت دارد؟
با توجه به اينكه آب مورد ني��از تالاب هاي بين المللي هامون و همچنين 
آب مورد نياز بخش كشاورزي و ش��رب دشت سيستان از آورده هيرمند 
بايد تأمين شود، حق آبه ايران از هيرمند از اهميت بالايي برخوردار است. 
با اين حال طي چند دهه اخير اين مقدار آب به شدت كاهش يافته است. 
به طوري كه در سال جاري آب اختصاص داده ش��ده از هيرمند بيش از 
98 درصد كاهش داشته است. البته به طور كلي طي يك دهه اخير آورد 

رودخانه هيرمند هم روند نزولي داشته است. 
بنابراين به نظر ش�ما اين كاهش حق آبه ايران از هيرمند به 

دليل كاهش آورد آبي هيرمند است؟
 به طور حتم نه! چرا كه در مقايس��ه با كاه��ش 98 درصدي آب ورودي 
هامون از سمت هيرمند، تنها 30 درصد منابع آبي هيرمند كاهش داشته 
اس��ت. بنابراين علت اين كاهش چش��مگير منابع آبي دليلي ندارد جز 
دخالت هاي انساني كه در خاك افغانستان رخ مي دهد. سدسازي، كنترل 
آب، انحراف مسير آب، برداشت هاي غيرمجاز و غيره از جمله مهم ترين 

دخالت هاي طرف افغانستاني در ورود منابع آبي به ايران است. 
پس نظر شما بر اين است كه دخالت هاي آگاهانه طرف افغانستاني 

منجر به كاهش اين منابع آبي در ايران شده است؟
بله. مخصوصاً در س��ال هايي كه توأم با خشكس��الي بوده، هرچقدر آب 
رودخانه كاهش يافته، تسلط همسايه ما در خاك افغانستان هم بر روي 
آب بيشتر شده اس��ت. آنها كمتر اجازه دادند آب به سمت پايين و حوزه 
دشت سيستان و تالاب هاي بين المللي هامون بيايد. از همين رو توزيع آب 
در حوزه پايين دست تالاب هامون و در حوزه بالادست رودخانه هيرمند 

به صورت عادلانه انجام نشده است. 
با اين تفاس�ير تكلي�ف تفاهم نامه امضا ش�ده بي�ن ايران و 

افغانستان در سال 1350 چه مي شود؟ 
طي اين تفاهم نامه افغانستان موظف است سالانه 826 ميليون متر مكعب 
را طي يك جدول زماني مشخص تحويل ايران دهد، اما متأسفانه تاكنون 
به اين عهد به درستي عمل نكرده است. به همين دليل در سال جاري هم 
مشكل آب شرب مردم را داريم و هم در بخش كشاورزي حدود 100 هزار 
هكتار از اراضي مردم كشت نشد و آنهايي هم كه كشت كردن حدود 700 
ميليارد تومان خس��ارت ديدند. اين زمين هاي زراعي كه مساحتشان به 
بالاي 30 هزار هكتار مي رسد، نوبت اول با آب چاه نيمه ها آبياري شدند. 

اما چون آبي وارد ايران نشد، آبياري آنها هم متوقف شد. 
مسئولان سيس�تان و بلوچس�تان بار اولي است كه با چنين 

بحراني مواجه مي شوند؟ 
نه، اما بار اولي است چنين كاهش بارندگي را تجربه مي كنيم. متأسفانه 
امسال بارندگي هاي استان زير 10 ميلي متر بود. از همين رو براي نخستين 
بار ديپلماسي حق آبه ايران از هيرمند به طور جدي در دست پيگيري قرار 

گرفته است. 
از چه تاريخي پيگيري حق آبه ايران از افغانس�تان به صورت 

جدي شروع شده است؟
از سال گذشته مسئولان اين موضوع را در برنامه هاي خودشان قرار داده اند. 
در زمينه حق آبه ايران از افغانستان چون مردم دو سوي مرز شباهت هاي 
بسياري به هم دارند، بايد منافع هر دو در نظر گرفته شود. اين كار هم زمان 
بر است. بنابر اين نمي توان پيش بيني كرد چه زماني اين مذاكرات به نتيجه 
برسد. علاوه بر تأمين حق آبه سيستان از هيرمند، مسئولان استاني تغيير 
مديريت منابع آبي را هم بايد مد نظر قرار دهند تا شاهد تكرار خسارت هاي 

وارد شده به مردم همچون امسال نباشيم. 

ستاد احياي درياچه اروميه 
مسئول مرگ اعتبارات

درياچ�ه اروميه مص�داق ب�ارز ضرب المثلي ش�ده ك�ه مي گويد 
»اگر براي ما آب ندارد، ب�راي خيلي ها ن�ان دارد!« درياچه اي كه 
طي س�ال هاي اخير آنق�در بودجه و اعتب�ار گرفت كه اگ�ر واقعاً 
درست هزينه مي ش�د، الان مي ش�د به جاي درياچه اروميه يك 
اقيانوس اروميه در آذربايجان غربي داش�ت. ح�الا ناكارآمدي و 
بي اثر بودن فعاليت هاي س�تاد احي�اي درياچه ارومي�ه به جايي 
رس�يده كه گويي ديگر نمي خواهن�د اعتباري ب�ه آن اختصاص 
بدهن�د و در كلام�ي س�اده تر ترجيح داده ش�ده درياچ�ه بدون 
تلف كردن بودج�ه از بين برود، ت�ا ريخت و پاش ه�اي بي نتيجه!

همين اوايل امسال، يعني زماني كه مردم هنوز در تب و تاب تعطيلات 
نوروزي بودند و خ��ود را براي رفتن به س��يزده بدر آم��اده مي كردند 
اسحاق جهانگيري معاون اول رئيس جمهور اعلام كرد: »اگر لازم باشد 
ميلياردها دلار اعتبار خارجي براي احي��اي درياچه اروميه اختصاص 
خواهد شد؛ البته نسبت به ش��رايطي كه پيش بيني كرده بوديم كمي 
عقب تر هس��تيم و به مردم ايران اطمينان مي دهيم كه برنامه احياي 
اين درياچه اجرا خواهد شد.« اين اولين و آخرين حرف و قول در مورد 
بودجه و اعتبار براي احياي درياچه درمانده نبود.  بعد از چند روز يعني 
در ارديبهشت ماه، رئيس سازمان برنامه و بودجه كشور به عنوان يكي 
از معاونان رئيس جمهور گفت: »امسال400 ميليارد تومان اعتبار براي 

احياي درياچه اروميه در نظر گرفته شده است.«
 البته در ابتداي سال 96 هم فرهاد سرخوش مدير دفتر استاني ستاد 
احياي درياچه اروميه از تحقق اعتبارات 300 ميليارد توماني پروژه هاي 
احياي درياچه اروميه خبر داده بود كه 270 ميليارد تومان آن از اسناد 
خزانه يكساله و 30 ميليارد تومان نقد در اختيار دستگاه هاي اجرايي 

براي انجام پروژه هاي احياي درياچه اروميه قرار مي گرفت. 
 ستاد احيا، باعث مرگ اعتبارات

بعد از گذشت س��ال ها تلاش براي احياي درياچه اروميه، كافي است 
سري به مرور گرها بزنيم و واژه »اعتبارات درياچه اروميه« را جست وجو 
كنيم تا بدانيم چرا امروز نماينده مردم اروميه در مجلس شوراي اسلامي 
دليل عدم تخصيص بودجه به ستاد احياي درياچه اروميه را نداشتن 
اقتدار اين ستاد اعلام كرده كه باعث شده وزارتخانه ها هم اعتنايي به 
تخصيص اعتبارات به آن نكنن��د.  هادي بهادري درب��اره دلايل عدم 
تخصيص بودجه امس��ال، به س��تاد احياي درياچ��ه اروميه مي گويد: 
»ستاد احياي درياچه اروميه بايس��تي خود به طور جدي اين موضوع 
را پيگيري كند، وزارتخانه ها اعتنايي به برنامه و مصوبات ستاد احياي 
درياچه اروميه ندارند، نمونه اين موضوع در بحث بازگشايي سدها بود 
كه وزارتخانه ها در اين مورد با ستاد احيا همكاري نكردند. وزارت نيرو 
هم كلًا به مصوبات ستاد احياي درياچه اروميه بي اعتناست در حالي 
كه ستاد احيا براي گرفتن بودجه و اجرايي كردن مصوباتش بايد اقتدار 
خود را بالاتر ببرد.« عضو كميس��يون عمران مجلس شوراي اسلامي 
با اش��اره به ماده 10 و 12 ك��ه يكي از محل هاي تأمين بودجه س��تاد 
احياي درياچه اروميه است ادامه مي دهد: »دولت هر چند وقت يك بار 
براساس پيشنهاد ستاد احيا، بودجه اي براي ستاد احياي درياچه اروميه 
اختصاص مي دهد و دليل عدم تخصيص بودجه امسال بعد از گذشت 5 
ماه از سال، عدم توانايي و ناكارآمدي ستاد احياي درياچه اروميه است.« 
بهادري مي گويد: »صندوق توسعه ملي، محل ديگر تأمين بودجه ستاد 
احياي درياچه اروميه بوده كه بودجه خوبي در اختيار درياچه اروميه 
قرار داده و حفاري تونل زاب نيز از محل همين اعتبار به خوبي در حال 
پيشرفت است، رديف هاي جاري ادارات و دستگاه ها نيز، بودجه ستاد 
احياي درياچه اروميه را تأمين مي كنند و تا حدودي بودجه خوب و قابل 
قبولي از اين محل به ستاد احيا اختصاص يافته است.« اما نماينده مردم 
اروميه در مجلس شوراي اسلامي هم خودش در مورد »ناكارآمدي« 
توضيح بيش��تري نمي دهد كه حداقل افكار عموم��ي بدانند اين همه 
بودجه و اعتبار كجا رفته و چه طور صرف شده كه نه تنها حال درياچه 

بهتر نشده، بلكه ديگر اعتباري هم به آن اختصاص نمي دهند. 

ميزان توليد برق در هرمزگان افزايش مي يابد 
هرمزگان اقدامات خوبي با اح�داث نيروگاه هاي   
جديد در هرمزگان در حال انجام است 
داد.  خواه�د  افزاي�ش  را  اس�تان  در  ب�رق  تولي�د  ك�ه 
اس��تاندار هرمزگان با اع��لام اين خبر گف��ت: بايد در مص��رف انرژي 
صرفه جويي داشته باش��يم و در زمينه مصرف درس��ت نيز به جامعه 
آموزش عمومي ارائه دهيم.  فريدون همتي افزود: دستگاه هاي اداري 
بايد در كاهش مصرف انرژي الگو و پيش��قدم باشند و همه بايد تلاش 

كنيم تا جايي كه ممكن است مردم كمتر با مشكل مواجه شوند. 
وي با بيان اين كه از مسئولان اين درخواست را داريم كه مسائل را شفاف 
براي مردم مطرح و از آنها براي رعايت مصرف دعوت شود، ادامه داد: از 
صدا و سيما و ساير رسانه ها مي خواهيم در اين خصوص فرهنگ مصرف 

بهينه را به طور جدي ترويج كنند. 

ميترا شهبازي

در حال حاض�ر 76 مجمع خيرين 
س�لامت در كش�ور در ج�ذب 
كمك های خيرين فعاليت دارند و 
در همه استان ها علاوه بر شوراهای 
خيري�ن س�لامت، س�ازمان های 
مردم نه�اد )س�من ها( ني�ز در 
حوزه های مختلف كمك می كنند
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سرمايه گذاري 1000ميليارد توماني 
مجمع خيرين سلامت براي درمان محرومان

آب بندان بيشه محله هم به زباله دان تبديل شد!
در حالي منابع طبيعي و محيط زيست فريدونكنار يكي پس از ديگري از بين مي روند كه مسئولان استاني وقت خود را 

در دورهمي هاي بررسي مشكلات و مسائل موجود در اين حوزه مي گذرانند

تب كريمه كنگو در كمين كردستاني ها
كردستان  مديركل دامپزشكي كردستان با اشاره 
به اينكه طي هفته هاي اخير چند نفر 
بر اثر ابتلا به تب كريمه كنگو جان خود را از دست داده اند، هشدار 
داد: احتمال شيوع اين بيماري در استان كردستان نيز وجود دارد. 
مجتبي ورمقاني افزود: طي هفته هاي اخير چن��د نفر به اين بيماري 
مبتلا شده اند، به همين خاطر بايد مردم هوشيار باشند و با رعايت نكات 

بهداشتي خود را در مقابل اين بيماري بيمه كنند. 
وي با اشاره به راهكاري براي جلوگيري ازشيوع بيماري تب خونريزي 
دهنده كريمه كنگو گفت: بايد از خريد دام و كشتار آن در منازل، معابر 

عمومي و مراسم عروسي، عزاداري، ورود حجاج و... خودداري كرد. 
 مديركل دامپزشكي كردستان با ذكر اينكه گوشت تازه را بايد حداقل 
24 ساعت در يخچال نگهداري و بعد مصرف كرد، افزود: جگر دام ذبح 
شده را نيز بايد قبل از مصرف به مدت 48 ساعت در يخچال نگهداري و 

سپس به خوبي پخته و بعد آن را مصرف كرد. 
ورمقاني ادامه داد: گوش��ت و محصولات دامي را بايد از فروشگاه هاي 
مجاز تهيه كرده و به هيچ وجه از فروشندگان دوره گرد و فروشندگان 

غيرمجاز در مسير جاده ها خريداري نكرد. 
مديركل دامپزشكي كردستان با اعلام اينكه محصولات گوشتي مورد 
تأييد، داراي مهر سازمان دامپزشكي است، گفت: مردم بايد توجه داشته 
باشند كه از فروش��ندگاني كه با گوش��ت تازه ذبح شده كباب درست 

مي كنند، خريداري نكنند. 

ني�از محروم�ان و اف�راد كم بضاعت ب�ه امكان�ات درمان�ي از جمله 
دلايلي بود ك�ه باعث ش�د تا ح�دود دو دهه قب�ل به توصي�ه مقام 
معظم رهب�ری و با هدف س�اماندهی كمك ه�ای مردم�ی در حوزه 
بهداش�ت و درمان، مجمع خيرين س�لامت تشكيل ش�ود. اين مهم  
سبب ش�د تا اين س�ازمان مردم نهاد تاكنون بيش از 6 هزار ميليارد 
توم�ان در حوزه های مختل�ف درمانی، بهداش�تی، تأمين تجهيزات 

و نيازهای بيمارس�تانی ب�راي نيازمندان كمك كن�د. موفقيت آميز 
بودن اين فعاليت ها موجب ش�د روز گذشته قائم مقام مجمع خيرين 
س�لامت كش�ور اعلام كند: »برای س�ال جاری ب�ا برنامه ريزی هاي 
انج�ام ش�ده  از س�وي مدي�ران و اعض�ای هيئت مدي�ره خيري�ن 
س�لامت 1000ميليارد تومان س�رانه های بهداش�تی براي محرومان 
استان ها در نظر گرفته ش�ده است كه در س�ال ۹7 تحقق مي يابد.«
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